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我曾經揭示了幾個中國歷史上星宿對人事影響甚鉅的例子，

而本文則換個角度來看問題。本文探討了兩個例子，這兩個例子都

涉及到星象的神秘啟示，它們可能會、也可能不會產生劃時代的影

響。第一個例子牽涉漢初的星象預兆，讓人聯想起其他朝代的徵

兆，但從當時的政局來看，這種預兆並不合時宜。第二個例子是著

名的「獲麟」異象，幾千年來麒麟一直盤踞著國人的心。然而，麒

麟的起源和歷史不明，幾乎無法考究。雖然如此，本文仍然將相關

證據匯集起來，嘗試建構麒麟的歷史角色，儘管這未必是不刊之論。

關鍵詞：五星星占 呂太后 孔子 素王 西狩獲麟
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A Disquisition on Friendship: The “Guang ‘Jue 
jiao lun’” 廣絕交論 of Liu Jun 劉峻

David R. KNECHTGES 
University of Washington

When the renowned scholar Ren Fang 任昉 passed away in Dongyang 東
陽 (modern Jinhua 金華 , Zhejiang) in 508 CE, his old friend Liu Jun 劉峻 , 
who had just taken up office in this area, discovered Ren Fang’s sons were 
homeless and destitute. Outraged that Ren Fang’s friends had given no support 
to Ren’s progeny, he composed a long essay “Guang ‘Jue jiao lun’” 廣絕交
論 (Disquisition on severing relations) in which he castigates scholar-officials 
who often establish friendships based purely on mercenary and materialistic 
interests. He identifies five types of associations: shi jiao 勢交 (association by 
virtue of power and influence); hui jiao 賄交 (association based on wealth); 
tan jiao 談交 (association based on speech-making and conversation); qiong 
jiao窮交 (association through destitution); liang jiao 量交 (association by 
calculation). Liu concludes his essay by denouncing the times in which he 
lives, and declares that he will leave human society and become a recluse on a 
high mountain. 
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